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Jaká je náplň Česko-korejského výboru (ČKV)
při Hospodářské komoře (HK)?  

Při Hospodářské komoře existuje asi 20 za-
hraničních výborů v rámci zahraniční sekce Ko-
mory. Předsedové jsou zpravidla fyzickými ne-
bo právnickými osobami, které dělají aktivně
obchody s tou kterou zemí. Já jsem byl v Koreji
na studijním pobytu již v letech 1993 až 1995.
Věnoval jsem se aktivnímu exportu a importu.
Dělal jsem různé přednášky, a proto jsem také
od roku 2005, tedy 10 let, předsedou ČKV.
V rámci výboru máme asi 30 členů, kteří usilují
o obchodní sblížení České republiky a Korey. 

Přibližte aktuální aktivity Výboru.
Aktivity výboru jsou závislé na vzájemných

vztazích s Koreou. Třeba letos jsme byli s pre-
miérem Sobotkou v Koreji a ukázalo se, že s Ko-
reou nestačí jenom VIP kontakty a návštěvy,
a tak jsme začali projekt „Přátelství mezi měs-
ty“, kde se ve všech 13 regionech ČR předsta-
vujeme na „Korea Foru“ a snažíme se připravit
15–20člennou skupinu, která vycestuje do Ko-
reje a naváže s tamním regionem přátelství na
úrovni: „primátor–primátor, univerzita–univer-
zita a obchodník s obchodníkem“.  Jenom na té-
to „nižší“ úrovni mohou lidé vidět smart city,
green technology a jiné moderní technologie
a s tím související sociální život. Naopak po po-
depsání Memorandum of Understandig korejská
skupina navštíví příslušný partnerský region.

Další aktivitou je také založení „Korejské
Akademie“ (KORAK). V této době působí v ČR
asi 70 korejských firem a na Slovensku asi 90,
avšak naše mladá generace není připravena na
spolupráci s Koreou, hlavně v oblasti manage-
mentu. KORAK nabízí dvousemestrální stu-
dium pro české ale také slovenské studenty
ve čtyřech oblastech: korejský jazyk, kultura, eko-
nomie a sport. Jde o 10 měsíců studia v ČR a dva
měsíce praxe v Koreji. Ale již teď je poptávka
o rozšíření tohoto studia na Japonsko (v ČR pů-
sobí 250 japonských firem) a Čínu. Samozřejmostí

je také dálkové studium pro zaměstnance v ko-
rejských firmách. Protože jsme od 1. července
v předsednické roli v rámci Visegradské čtyřky
(V4), tak je také poptávka o studium pro celou
V4 v anglickém jazyce.

Jak spolupracujete s českým velvyslancem
v Koreji?

Spolupráce je velmi dobrá. Naši zástupci
jsou velice aktivní a co je důležitější, zasílají
nám velice obšírné zprávy z těchto jednání, kte-
ré využíváme pro naše podnikatele. CzechTrade
v Koreji zatím není, ale letos byla otevřená kan-
celář CzechInvest. 

Přibližte aktuální vzájemný obchod mezi Českem
a Jižní Koreou a jak se vyvíjí, jaká je predikce? 

Aktivně spolupracuji s Koreou již vlastně 25
let, a tak mohu velice dobře pozorovat a vnímat
rozvoj spolupráce mezi těmito dvěma zeměmi.
V 90. letech jsme se obraceli na západní trh, ale
když Korea v novém miléniu objevila, že bývalé
Československo je pro ni zajímavou lokalitou
pro vstup do Evropy, začala investovat nejdříve
na Slovensku do firem KIA a Samsung a potom
i v ČR do Hyundai a Doosan, což byla investice
ve výši 3 miliardy amerických dolarů čili cca 75
miliard korun), což velice změnilo povědomí
o Koreji. Zajímavostí je to, že v roce 2005 Korejci
natočili 18dílný televizní seriál „Milenci v Praze“,
ve kterém objevili historickou Prahu a otevřelo
se přímé letecké spojení Praha–Soul, ve kterém
mají Korejci 44% podíl. Počet turistů z Koreje
v ČR každoročně narůstá. Letos to již bylo 250
000 korejských návštěvníků. 

A jak vypadají čísla?
Z tohoto vnitřního povědomí o Koreji v Če-

sku pramení také vzájemný obchod. Korea pa-
tří mezi tři české nejvýznamnější mimoevrop-
ské partnery. Za posledních pět let se export
zvýšil z 6,7 miliardy korun na 15,03 miliardy ko-
run, naopak import z Koreje narostl za stejné

období z 53 na 77 miliardy korun (roky 2010 až
2014). Takže bilance je 5× na straně Korejců,
ale tento fakt je daný zbožím pro auta Hyundai,
z něhož nakonec (jako z finálního výrobku) má-
me zisk také my. Náš export zahrnuje produkty
od dětských hraček, přístrojů, čerpadel až po
potraviny a nápoje. Z hlediska objemu investic je
Korea naším čtvrtým největším světovým inves-
torem (podíl Německa je 24%, Japonska 14 %,
USA 8 % a Koreje 7 %). Tento investiční trend
bude pokračovat dál. 

V jakém směru se rozvíjí korejský průmysl?
Pro čtenáře magazínu „All for power“ je

těžké vžít se do situace po skončení Korejské
války (1950–1953).  Země zůstala téměř spále-
ná. HDP činilo asi 100 USD na osobu, což bylo
na úrovni Etiopie a nižší než v Severní Koreji. Ko-
rea avšak vstala z popela a za 50 let se dostala
na 12. příčku světové ekonomiky.  Dokonce od
roku 2011 se stala 24. členem  DAC-u (Develop-
ment Assistance Committee). Poprvé v historii
této organizace se dřívější příjemce rozvojové
pomoci stal nejenom jejím členem, ale také dár-
cem. Jak je to možné, ptá se pozorný čtenář, že
my historicky průmyslová země přijímáme in-
vestice z Koreje? V první řade je to snaha Korej-
ců po válce být lepšími a dostihnout a předběh-
nout vyspělé země. Korejci začali strojírenstvím
a postupně se stali velmocí v oblasti výroby aut,
v chemickém průmyslu, ve výrobě železa a oceli,
v lodním průmyslu a samozřejmě všichni známe
mobily a TV Samsung. Taky v oblasti zdravot-
nictví se Korejci chtějí do roku 2020 zařadit mezi
TOP 5 světových velmocí. 

Dnes vláda podporuje dalších 8 oblastí prů-
myslu nových energií, jako jsou obnovitelné
zdroje energie, elektrické auta a skútry, smart
sítě, zachycování a ukládání oxidu uhličitého
(CCS), skladování energie, management energy
systému a společnosti pro šetření energiemi
(ESC). V této souvislosti vláda vybuduje „green
energy town“ jako vzorové město. Celkový po-
díl průmyslu na HDP činí 43 %, zemědělství jen
2 % a 52 % jsou služby. 

Jaké investice u nás Korejci chystají?
Letos 1. října byl položen základní kámen

na výstavbu obří továrny na pneumatiky Nexen
Tire u Žatce. Investice ve výši 42 miliardy korun
je dokonce větší než investice Hyundai (30 mi-
liard). Na ploše 70 ha najde práci z počátku asi
1 500 osob a po dokončení téměř 2 300 osob.
Opakuji, tento trend bude pokračovat, protože
máme, jak říkají Korejci, zručné dělníky a inže-
nýry. Je však také na českých podnikatelích, aby

„Korejci jsou ve výstavbě jaderných elektráren velice
aktivní. Postaví například osm jednotek 
v Brazílii do roku 2030,“
uvedl v rozhovoru pro All for Power Ing. Anton Uhnák, předseda Česko-korejského výboru při Hospodářské komoře ČR (ČKV HK).

Anton Uhnák
V roce 1990 založil Československo-korej-
skou společnost. V letech 1993 až 1995
absolvoval studijní pobyt v Koreji. Od roku
1998 působil v importu a exportu skla,
křišťálu do Koreje a importu autotuningu,
a autodoplňků z Koreje, Taiwanu a Číny.
Od roku 2005 je předsedou ČKV HK. Od
roku 2006 je ředitelem Korean Economy
and Culture Institutu. V roce 2013 založil
Korean Academy.  
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více využívali možnosti Koreje, a to jak ve vzá-
jemném obchodu, tak v akvizicích firem z růz-
ných oblastí. Teď se také připravuje akvizice
v oblasti výroby LED lamp a další. 

Jak by tento obchod třeba ovlivnila dostavba
Temelína s korejskou účastí?

Určitě by to napomohlo k rozvoji nejenom
ekonomiky, ale také kultury, a vůbec došlo by
k větším oboustranným vztahům.

Popište projekt řízený Korejci, který se týká
výstavby jaderné elektrárny někde ve světě.

Korea má několik jaderných elektráren již
od roku 1977. Celkově mají v provozu 23 jedno-
tek s výkonem 20 716 MW. V rekonstrukci je 5
jednotek s výkonem 6 600 MW a plánovaná
výstavba do roku 2027 je dalších 6 jednotek
s výkonem 8 600 MW. Jaderná energie zaují-
má 2. místo s 23 %. První místo připadá uhel-
ným elektrárnám (28 %) a třetí příčku mají ply-
nové elektrárny (22 %). 

V zahraničí aktuálně staví Korejci jadernou
elektrárnu ve Spojených arabských emirátech.
Čtyři jednotky budou dodávat 25 % potřebné
elektrické energie. Podepsání projektu o vý-
stavbě proběhlo v roce 2009 a první jednotka
bude uvedena do provozu v roce 2017. Na vý-
stavbě pracuje kolem 18 000 osob včetně 2 300
Korejců. V současné době je to největší projekt
nejenom v Abú Dhabí, ale i ve světě. V dubnu
2015 Korea podepsala kontrakt na výstavbu

osmi jaderných elektráren v Brazílii do roku
2030. Dále jsou to připravené projekty pro
Egypt a již zmíněná výstavba v Spojených
arabských Emirátech. Základem elektráren je
moderní reaktor APR 1400 (Advanced Power
Reactor ).

Korejci jsou však velmi daleko i v jiných oblas-
tech energetiky. 

Ano. Jak jde celkový technologický vývoj
v Koreji vpřed, tak přichází inovace a pokrok
v oblasti smart sítí a v byznysu nových energií,
kterým se v Koreji říká „Future Energy Market
with State-of the Art Technology“. Jedná se
o mikro sítě, smart stanice, skladování energie
a nabíjecí elektro stanice – všechno pod názvem
Micro Grid Business. V září 2014 podepsala Ko-
rea s Kanadou mezinárodní smlouvu o aplikaci
tohoto projektu.

Už jste to naznačil, nicméně v jakých oblastech
se české firmy uplatňují na korejském trhu? 

Vzhledem k vysokému stupni rozvoje tech-
nologií v Koreji a úrovni našeho strojního parku
bylo těžké konkurovat nejen Koreji, ale také
třeba Japonsku. Proto jsme se mohli uplatnit
hlavně s menšími strojírenskými výrobky jako
jsou vodní čerpadla pro vodní elektrárny, ven-
tily, armatury, optické přístroje, hřídele a po-
dobně. Avšak tím, že Korea velice intenzívně
otevírá třetí trhy, je možnost také pro české
strojírenství účastnit tzv. EPP projektů a být

součástí světového trhu. Nejlepším příkladem
jsou turbíny Škoda Plzeň. Téměř skomírající
podnik po akvizici Koreou může vyrábět turbíny
pro korejské projekty v zahraničí, a mohou tak
dosahovat miliardových obratů.

Koncem roku, konkrétně  1. prosince, přijede
do Česka nová korejská prezidentka. Jaké ak-
tivity u ní oceňujete?

Prezidentka Pak Kun-hje používá pro růst
ekonomie v Koreji termín nám známý – „Tvo-
řivá ekonomie“ ve vztahu průmysl a člověk.
Nejdříve se musí inovovat člověk a následně
průmysl. Proto klade velký důraz na vzdělávání,
kde je základem rozvoj potenciálu a tvořivosti
dětí. Korea má díky tomu nejlepší vzdělání na
světě. Česko je 19. a Slovensko 27. Za Koreou
následuje Japonsko, Singapur a Honkong. Fin-
sko, které bylo na 1. příčce se propadlo na pátou
příčku. Podle Johna Fallona, generálního ředi-
tele společnosti Pearson, žebříček vzdělanosti
jasně ukazuje silnou souvislost mezi kvalitou
vzdělávání a ekonomickým růstem. Ale pro
tvořivost jsou také důležité společenské hry.
Třeba desková hra „GO“, populární v Japonsku,
Koreji a v Číně, zlepšuje tvořivost a kombinační
schopnosti dětí na základní škole. Letos v srp-
nu se konal v Liberci Evropský kongres hráčů
soutěže GO, kterého se třeba z Japonska zúčast-
nilo 160 osob, asi 80 hráčů z Německa. A potom
nasledovali jiné státy Evropy. 

(čes)

V Česku by korejské firmy chtěly nabídnout jaderné reaktory vlastní výroby – ilustrační foto




